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وزیر تعــاون، کــار و رفـاه اجتماعی 
در یکی از شبکه های اجتماعی، تدوین 
۲هزار استاندارد جدید مهارتی و ایجاد 
یک هزار و ۴۰۰مرکز جدید آموزش 
را مهمترین اقدام سازمان آموزش 
فنی وحرفه ای در سال گذشته برشمرد. 
محمد شریعتمــداری در گزارشی از 
عملکرد سازمان فنی و  حرفه ای در سال 
گذشته گفت: ۲هزار استاندارد جدید، 
برای مشاغل و ارزیابی آنها نسبت به 
چهار هزار و ۵۰۰استاندارد در کل ایام 
گذشته و نیز توجه به آموزش مهارت 
همپای تحولات جهان کار تدوین شد. 
وی ادامه  داد: توجه به آموزش مهارت 
همپای تحولات دنیای کار اقدام دیگر 
سازمان فنی و حرفه ای است و در این 
راستا یک هزار و ۴۰۰مرکز جدید 
آموزش جوار کارگاهی ایجاد شده است.

یـادداشــت

سکه و طلا
خرید      )تومان( فروش  )تومان( سکه

10۲00000 10300000 سکه تمام بهار قد    یم

10360000 10460000 سکه تصویر امام

6100000 6۲00000 سکه نيم بهار

3900000 4000000 سکه ربع بهار

۲100000 ۲۲00000 سکه یک گرمی

9۲451۲ 104۲۲87 هر گرم طلاي 18 عيار

بورس
تغيير د    رصد     عنوان شاخص

-9151/29 -0/73 كل

2381/83 -0/73 قيمت

-7190/96 -0/79 بازار اول

-16799/03 -0/67 بازار د    وم

-9198/92 -0/84 صنعت

-658/15 -1/04 30 شركت

زار
ــا

ب

ارز
خرید     فروش ارز )بانک مركزی(

4۲00 4۲۲1 د    لار آمریکا

4999 50۲4 یورو اروپا

544۲ 5787 پوند     انگليس

۲881 3368 د    لار كاناد    ا

۲846 3۲16 د    لار استراليا

509 516 لير تركيه

خود   رو / قيمت كارخانه ) تومان (
91000000 سایپا 151  107000000 رانا 

954۲6000 تيبا ۲ )سفيد( 108061000 SLX 405 پژو

9۲9۲8000 ساینا )ساده( 1۲1547000 پژوپارس 

199898000 وانت زامياد گازسوز)ساده( 15۲۲37000 پژو ۲07 دند ه ای + فرمان هيدروليک

597000000 X33 ام.وی.ام
4۲0000000 ام.وی.ام 315 هاچ بک)پلاس(

750000000 )IE( 5 چری تيگو

بنــگــاه

نيــم نگــاه
 مالیات بر ارزش افزوده 
مشکل اصلی بافندگان 

مدیــرعامــل اتــحــادیه تعاونی های فرش 
دستباف مالیات بر ارزش افــزوده را از جمـله 
مشکلات پیش روی تولیدکنندگان ایـن صنعت 
دانــست و گفت: این امر موجب تحمیل افزایش 
قیمت تمام شده و کاهش رقابت پذیری در بازارهای 
هدف می شود. عبداله بهرامی درباره مشکلات 
پــیش روی تعاونی های تولید فرش دستباف 
اظهار کرد: در طول سال های گذشته سه عامل از 
مهمترین موانع تولید در هنر صنعت فرش دستباف 
بوده که آسیب جدی به تولیدکنندگان این بخش 
وارد کرده است. وی ادامه داد: اولین مشکل، مصوبه 
تعهد ارزی بانک مرکزی بوده که مشکلات بسیاری 
را برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش 
دستباف به وجود آورده است چون عده زیادی از 
تولیدکنندگان و صــادرکنندگان نمی توانند در 
مدت مقرر چهار ماهه برای بازگشت مبالغ ارزی، 

این مبلغ را از خریداران دریافت کنند.

 ممنوعیت ورود 
سامسونگ و ال جی

معاون قضایی دادستان کل کشور در برنامه 
بازدید از خطوط تولید گروه صنعتی انتخاب 
در اصفهان، باتاکیدبر اینکه اگر مبارزه جدی با 
قاچاق نداشته باشیم صنایع کشور در معرض 
خطر قرار خواهند گرفت، گفت: یکی از موانع بر 
سر راه رشد و توسعه صنایع، قاچاق است. درحال 
حاضر نه فقط در حوزه لوازم خانگی، بلکه در هر 
بخشی که مشابه داخلی آن وجود داشته باشد 
اجازه واردات نخواهیم داد و درصورت اقدام در 
این خصوص، عاملان تحت تعقیب قضایی قرار 
خواهند گرفت. سعید عمرانی در پاسخ به سؤالی 
درخصوص برگشت شرکت ال جی و سامسونگ 
به بازار لوازم خانگی ایران با اشاره به سیاست های 
اقتصاد مقاومتی گفت: این دو شرکت در شرایط 
سخت مردم را تنها گذاشتند و در حوزه قضایی 
ما اجازه نمی دهیم این نوع شرکت ها بخواهند به 
کشور بیایند و به طور حتم امکان فعالیت برای این 

دو برند در کشور ما وجود نخواهد داشت.

 رونمایی از کراس اوور 
جدید ایران خودرو

مدیــرعامــل گروه صنعتی ایران خودرو، از 
افزایش سهــم تــولیـــدات متعــلق به برند 
ایران خودرو در سال۱۴۰۰ خبر داد و گفت: 
درصدد هستیم با تداوم روند طراحی و توسعه 
محصولات جدید، سهم سایر برندها را در سبد 
محصولات کاهش داده و سهم برند ایران خودرو 
را از ۲۷درصد به ۴۰درصد افزایش دهیم. این 
عدد براساس نقشه راه ترسیم شده در سال های 
آینده به ۸۰درصد خواهد رسید. فرشاد مقیمی، 
بابیان این که سال ۹۹ را با افزایش ۳۵درصدی 
تولید خودرو سواری و رشد ۶۷درصدی تولید 
خودروهای سنگین و نیمه سنگین نسبت به سال 
۹۸ در کنار ارتقای پنج محصول فعلی و به تولید 
رساندن محصول جدید تارا به پایان بردیم، گفت: 
رشد تولید محقق شده با تولید بیش از ۹۹درصد از 
محصولات به صورت داخلی و سهم کم تر از یک 
درصدی خودروهای مونتاژی رقم خورده است. 
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو، از رونمایی 
کراس اوور ایران خودرو در آینده نزدیک خبر داد 
و گفت: طبق نقشه راه ایران خودرو، هر سال یک 
محصول جدید وارد بازار خواهیم کرد. پروژه های 
توسعه موتور و قوای محرکه نیز به موازات توسعه 

محصول در دستور کار ایران خودرو قرار دارد.

 ضرورت ارائه طرح جامع 
طلا تا آبان ماه

مدیرعامل شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران در جریان بازدید از مجتمع طلای موته از 
پیشرفت های این مجتمع در بهبود بهره وری و 
بومی سازی و نیز دریافت استانداردهای لازم در 
تولید شمش طلا تقدیر و تشکر کرد. امیرعلی 
طاهرزاده، مدیرعامل شرکت با بیان این مطلب 
گفت: در سال ۱۴۰۰ باید ذخایر معدن طلای 
موته با انجام اکتشافات جدید افزایش یابد. وی 
با اشاره به اهمیت بازیایی آب در مجتمع طلای 
موته گفت: در سال ۱۴۰۰ طرح استحصال آب 
به طور ویژه در دستور کار خواهد بود. طاهرزاده 
در ادامه گفت: طرح جامع طلا به عنوان نقشه 
راه از اهمیت ویژه ای برخوردار است و تا آبان ماه 

سال جاری باید ارایه شود.

 کسب ۳ رکورد 
ارزشمند در فولاد تاراز

شــرکت فــولاد تــاراز بــه عنـوان یکی از 
شرکت های زیرمجموعه فولاد مبارکه، با ثبت 
۳ رکورد ارزشمند در سال ۹۹ سهــم خود را 
در تحقق این مهم ایفا کرد. سعید رشیــدی، 
مدیرعامل فولاد تاراز، اظهار کرد: شــرکت فولاد 
تاراز توانست با تولید بــیش از ۱۷۳هزار و ۱۰۶تن 
ورق گالوانیزه در سال ۱۳۹۹ و رشد ۱۵.۴درصدی 
تولید نسبت به سال ۹۸ )۱۵۰هزار و ۸۶تن( 
رکورد ارزشمندی را به ثبت رساند. وی افزود: 
همچنین کسب رکورد ۸۶/۹۹درصد محصول 
با کیفیت و فاقد عیب همزمان با بالاترین رکورد 
تولید ماهیانه به میزان ۱۸هزار و ۵۴۹تن با ترکیب 
ابعادی مختلف، از دیگر افتخارات این شرکت 
است. مدیرعامل فولاد تاراز تصریح کرد: رکورد 
سالیانه حمل محصولات نیز بیش از ۱۷۳هزار 
تن بوده که نسبت به سال ۹۸ )۱۵۲هزار تن( 

۱۵درصد رشد داشته است.

 
بـــورس

وزارت راه و شهرسازی بر این مبنا اجاره داری حرفه ای را مطرح 
کرده تا بتواند زمین هایی را در اختیار سازندگان قرار بدهند که در 
آن مسکن بسازند و به صورت ۹۹ساله اجاره بدهند. این موضوع 
سابقه تاریخی دارد و در سال های ۳۰و۳۵ بدون اینکه اجاره دار 
حرفه ای و صنعت اجاره داری مطرح باشد عده ای که متمول بودند 
خانه هایی با اتاق های زیاد را می خریدند و به مردم اجاره می دادند؛ 
الان مدرن تر شده ولی دولت از آن عقب مانده است و حالا می گوید 
که می خواهد اجاره داری حرفه ای را ایجاد کند. هرچند که این 
طرح اهدافی را دنبال می کند و حتما هم می تواند به این اهداف 
دست یابد، اما طرح با اجرا فاصله زیادی دارد و این صرفا یک طرح 
است که اگر اجرا  شود و به دست بیاید به نفع مستاجران و مردم 
خواهد بود. البته موضوع دیگری که در این رابطه مطرح می شود 
این است که نباید این بخش هم مانند سایر بخش ها به حال خود 
رها شود؛ یعنی اگر دولت هم دوش اجتماع راه برود حتما عقب 
می ماند و برای همین دولت باید همیشه از اجتماع جلوتر باشد. به 
زبان ساده تر اگر قرار باشد که صرفا همین یک طرح اجرا و سال های 
سال هیچ برنامه ریزی  برای توسعه و ایجاد مسکن صورت نگیرد 
قطعا مشکلاتی که امروز داریم در آن زمان هم خواهیم داشت؛ 
قطعا چندسال بعداز اجرای این طرح نیز  پای دلالان و رانت بازان 
به این بازار، باز و دوباره قیمت ها تغییر می کنند و درنهایت مردم 
متضرر خواهند شد. اجرای این طرح در آینده قطع به یقین اگر 
درست اجرا شود می تواند بازار اجاره بها را متعادل کند و رشد در 
این بازار را کمتر و حتی به ثبات برساند. بارها گفته شده که مسکن 
مهر به جز جانمایی و مصالحی که در آن به کار رفته، جو روانی بازار 
مسکن را به شدت آرام کرد و باعث شد تا مدتی قیمت ها متعادل 
شوند و کمی ثبات به بازار برگردد. وزارت راه با ارائه این پیش نویس 
تلاش دارد تا بازار اجاره با تلاش برای تشویق سرمایه گذاران برای 
ساخت خانه های کوچک و قیمت مناسب ساماندهی  شود؛ تلاش 
دولت این است تا با اجرای نظام اجاره داری حرفه ای از جمعیت 
مستاجر کشور در برابر افزایش سوداگری مسکن، رشد قیمت اجاره 
و کمبود عرضه حمایت کند. برای همین از دو سال پیش تلاش شد 
تا پای سرمایه گذاران برای ساخت مسکن استجاری به وزارت راه 
و شهرسازی باز شود. در این پیش نویس به دولت اجازه داده شده 
به منظور حمایت از تولید و عرضه مسکن اجاره ای توسط بخش 
غیردولتی نسبت به واگذاری زمین تحت تملک خود متناسب با 
مدت بهره برداری از واحد مسکونی به صورت اجاره ای اقدام کند، 
موضوعی که می تواند پای سرمایه گذاران را برای ساخت مسکن 

استیجاری به وزارت راه و شهرسازی باز کند.

 تعدیل بازار اجاره با ایجاد 
اجاره دار حرفه ای 

نخستین بار نیز ترکیه بود که این موضوع را مطرح 
کرد و پیش از این هم خواهان افزایش استفاده از 
ارزهای ملی در مبادلات دوجانبه با شرکای تجاری 
بزرگ این کشور از جمله ایران، روسیه، چین و اوکراین 
برای کاهش وابستگی به دلار شده بود. این موضوع 
انجام شدنی به نظر می رسد چراکه پیش از این هم 

انجام شده و یورو نیز نمونه موفق آن است.
 واحــد آسیــایــی؛ نمــونه اولیه واحد 

پول مشترک
مسعود دانشمند، اقتصاددان و عضو هیأت اتاق 
بازرگانی ایران در این باره به »آرمان  ملی« گفت: 
»ایجاد واحد پولی مشترک جدید سابقه تاریخی دارد 
و موضوع بغرنجی هم نیست، قبل از انقلاب بین ایران، 
پاکستان، هند و سریلانکا یک پول مشترک به نام واحد 
آسیایی )AMU( با توافق این کشورها بوجود آمده بود 
تا بتوانند مبادلات خود را با این پول انجام دهند. یورو 
هم با توافق ۱۲کشور اولیه اروپا ایجاد شد حالا اینکه 
چه سازوکاری برای پیوستن کشورها به این پول بود،  
بعدا مشخص شد.« او بااشاره به وقایع جهانی شدن دلار 
افزود: »در زمان جنگ جهانی دوم پول رایج در دنیا 
پوند استرلینگ انگلستان بود، بعد از جنگ جهانی دوم 
کشورهای فاتح در آمریکا و در نشست و گفت وگویی به 
این نتیجه رسیدند که دلار پول برتر شناخته شد و بعد 
تعیین شد که مثلا هر ۳۵دلار معادل یک اونس طلا 
باشد. بعدها به دلیل مشکلات جنگ ویتنام و کاهش 
ارزش دلار و... این کنفرانس برگزار و هر ۴۵دلار یک 
اونس طلا تعیین شد. بعد از آن در دوره نیکسون 

آمریکا اعلام کرد که طلا پشتوانه پولش باشد.«
 زمان؛ پول مشترک را جهانی می کند

دانشمند تصریح کرد: »امروز هم ممکن است که 

پول مشترک جدیدی ایجاد شود، ما می توانیم مثلا در 
اجلاس D۸ یا کنفرانس شانگهای این واحد پولی را 
تعریف کنیم، فقط باید ارتباط این پول با یورو و دلار 
تعریف شود که در این باره هم بانک های مرکزی 
می توانند بر مبنای دلار این موضوع را حل کنند که 
مثلا این واحد پولی  که در کنفرانس شانگهای،  اکو 
یا D۸ بین این کشورها تعریف شده معادل مقداری 
طلا باشد که آن طلا معادل مبلغی دلار است.« عضو 
هیأت اتاق بازرگانی ایران افزود:  »اما کشورهایی که 
می خواهند این کار را بکنند مانند ایران، نفتش را به 
دلار می فروشد، بعد می خواهد از کشور حوزه خودش 
با این واحد پولی جدید کالا بخرد؛ زمان نیاز است که 
این پول در مراجع جهانی جایگاه خود را پیدا کند تا 
بتوانیم که به جای دلار گندم یا هر کالا دیگری را با 
این پول بخریم و این کار قطعاً شدنی است و سوابق و 

راهکارهای آن هم وجود دارد.«
 بازاری بزرگ برای اتحاد جدید!

وی درباره پشتوانه این پول توضیح داد:  »خود 
کشورها می توانند برای این پول پشتوانه قائل شوند؛ 
براساس سازوکاری بانک های مرکزی تعریف می کنند 
مثلا هر برای واحد پولی که تعریف می شود که مقداری 
طلا یا چیزهای دیگری را در صندوق بانک مرکزی این 
اتحادیه تزریق کنند.« دانشمند درباره چرایی اینکه تا 
امروز برخلاف تاکید کشورهای همچنان هیچ اقدامی 
صورت نگرفته است،  افزود: »به نظرم کشورها عزم 
جدی در این رابطه ندارند، ما در جهان اقتصادی های 
نوظهور داریم که شامل روسیه، چین، هند و برزیل 
می شود که اگر اینها تصمیم به توسعه بگیرند یعنی 
ایران و ترکیه و اندونزی را هم وارد این اتحادیه کنند، 
یک بلوک قوی پیدا خواهد شد که می تواند واحد پولی 

تعریف کند. اما چرا این اتفاق نمی افتد؟ چون چین 
ادعا می کند که یوان این کشور از دلار محکم تر است 
و به همین دلیل هم حاضر نیست که به پول جدید 
تن بدهد. چین می خواهد یوان را به عنوان یکی از 
چهار یا پنج پول برتر در معاملات جهانی جا بیندازد 
و تفاهمنامه  ۲۵ساله با ایران هم پرداخت ها به یوان 
است. اصل موضوع شدنی است و می تواند مبادلات را 
تسهیل کند.« عضو هیأت اتاق بازرگانی ایران اضافه 
کرد:  »اگر کشورهای اکو فی مابین خودشان پول 
واحدی تعریف و مبادلات را با آن پول واحد انجام 
بدهند و کشورهای دیگری هم به این اتحاد اضافه 
شوند، بازار بزرگی ایجاد خواهد شد. چرا برخی از 
شوراهای همکاری مانند خلیج فارس نمی توانند کاری 
پیش ببرند چون تعدادشان کم و گسترشان کوچک 
است.« وی ادامه داد: »ایران و ترکیه ۱۶۰میلیون نفر، 
پاکستان ۲۰۰میلیون نفر جمعیت دارند اگر کمی 
به آن جمعیت اضافه کنیم یک بازار ۴۰۰میلیون 
نفری خواهیم داشت. اگر بنگلادش را به این سیستم 
اضافه کنیم، بازار ۶۰۰میلیون نفری ایجاد خواهد 
شد!« دانشمند در پاسخ به این سؤال که آیا تحریم 
یا محدودیت ها بر این پول مشترک اثرگذار است یا 
نه، گفت: »تاثیر چندانی نخواهد داشت، کشورها 
هرچقدر به پولی مانند دلار یا یورو واسطه باشند بیشتر 
صدمه می خورند، ایجاد پول  مشترک باعث می شود 
که مبادلات تجاری کمتر دچار نوسان شوند و کمتر 
تاثیرپذیر از اتفاقات بیرونی باشد. به عنوان مثال کالایی 
را که از ترکیه می خریم چون با واحد پول مشترک و نه 
دلار و ریال و لیر می خریم، در بانک مرکزی این واحد 
پولی می توانیم نواسانات را به حداقل برسانیم و ثبات 

قیمت را در کشورها به وجود بیاوریم.«

آرمان  ملی- محمد سیاح: سال ها است که کشورهای جهان 
برای مبادلات خود از دلار استفاده می کنند، هرچند که یورو 
هم در دو دهه گذشته توانست جایش را در مبادلات جهانی باز 
کند. یکی از مزایای وجود واحدهای پولی مشترک این است 
که تاثیرپذیری نوسانات ارزی در اقتصاد درونی کشورها کمتر 
خواهد شد، این اتفاق یکی از اهدافی است که کشورهایی نظیر 
ایران، روسیه و ترکیه دنبال و هر از چندگاهی در نشست های 
سیاسی و اقتصادی این موضوع را مطرح می کنند. بااین جود در 
سال های گذشته اقدام جدی و مؤثری برای ایجاد واحد پولی 
مشترک صورت نگرفته است چراکه هنور کشورها به این توافق 
نرسیده اند که چطور باید در این باره با هم همکاری کنند. همچنان 
که این کشورها درگیر این مسأله هستند نوسانات دلار در جهان 
باعث شده تا اقتصادها کوچک تر و آسیب های وارده اقتصادی 
بیشتر شود. سال 2017 برای اولین بار ایده استفاده از ارزهای ملی 
مبادلات مطرح شد و از آن زمان تاکنون این ایده پرمعناتر و قابل 
تحقق تر شده است. این ایده برای آن مطرح شد که ریسک ناشی 

از شوک های ارزی را بر روی کشورها کاهش دهد.

»آرمان  ملی« گزارش می دهد؛
اما و اگرهای پایان امپراطوری دلار بر اقتصاد جهانی!

 مصطفی قلی خسروی 
رئيس اتحادیه مشاوران املاک

بــازار بــورس دیروز باز هم به روند نزولی خود ادامه داد و 
با افت ۹هزار و ۱۵۱واحدی بر کانال یک میلیون و ۲۴۰هزار 
واحدی قرار گرفت. موضوعی که کارشناسان دلایل آن را در 
نبود نقدینگی و عدم ورود سرمایه ها به بازار دانسته اند که تحت 
تاثیر مذاکرات برجامی و احتمال کاهش نرخ ارز صورت گرفته 
و فشار فروش را به دارندگان سهام وارد کرده است. براساس 
این گزارش روز شنبه بیش از یک میلیارد و ۴۷۶میلیون سهم، 
حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۱۶هزار و ۲۱۴میلیارد ریال 
دادوستد شد و زمینه افت ۹هزار و ۱۵۱واحدی شاخص کل 
را فراهم آورد به طوری که شاخص در کانال یک میلیون و 
۲۴۰هزار واحدی آرام گرفت. همچنین شاخص کل )هم وزن( 
با ۹۳۶واحد کاهش به ۴۳۶هزار و ۱۷۷واحد و شاخص 
قیمت )هم وزن( با ۶۱۰واحد افت به ۲۸۴هزار و ۱۲۵واحد 
رسیدند. در بازار دیروز نمادهای تامین سرمایه امین )امین( 
با ۵۷واحد، لبنیات پاک )غپاک( با ۴۹واحد، بانک پاسارگاد 
)وپاسار( با ۱۶واحد، بیشترین تاثیر مثبت بر شاخص را 
داشتند و در این میان نمادهای  فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( 
با یک هزار و ۳۰۷واحد، ملی صنایع مس ایران )فملی( با 
۸۵۰واحد، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( 
با ۷۸۱واحد، صنایع پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با 
۵۱۳واحد، معدنی و صنعتی چادرملو )کچاد( با ۵۱۳واحد، 
پالایش نفت اصفهان )شپنا( با ۴۷۵واحد و معدنی و صنعتی 
گل گهر )کگل( با ۳۷۵واحد بالاترین تاثیر منفی را بر شاخص 
بورس داشتند. در بازار معاملات فرابورس نیز روند کاهشی 
نیز حاکم بود و شاخص این بازار با حدود ۷۲واحد کاهش 
بر روی کانال ۱۷هزار و ۸۵۲واحد ثابت ماند. پیمان حدادی 
کارشناس بازار سرمایه درخصوص دلایل روند کاهش بازار 
از ابتدای فعالیت بازار سرمایه در سال جدید بیان کرد: اکثر 
کارشناسان معتقد بودند که معاملات بورس بعداز تعطیلات 
نوروز با تغییر مسیر همراه می شود و ضمن قرار گرفتن بر 
مدار صعودی شاهد افزایش حجم و رونق معاملات این بازار 
خواهیم بود. این درحالی بود که  معاملات بورس در سومین 
هفته فروردین ماه با روند نزولی آغاز شد و هرچه به پایان 
هفته نزدیک تر شدیم شاهد کاهش بیشتر حجم معاملات 
و افزایش تعداد صف های فروش در بازار بودیم. وی باعنوان 
اینکه براساس پیش بینی های صورت گرفته نمی توان در 
کوتاه مدت شاهد روزهای چندان پر رونقی در معاملات بازار 
سرمایه باشیم، گفت: موضوعاتی که این روزها بازار را به شدت 
تحت تاثیر قرار داده است و باعث نزول بیش از حد معاملات 
بورس شد، نبود نقدینگی و عدم ورود سرمایه های مردم به این 
بازار بوده است. همچنین بحث مذاکرات هسته ای در هفته ای 
که گذشت در احتیاط سهامداران برای سرمایه گذاری در 
بورس بی تاثیر نبوده و با افزایش فشار فروش زمینه فروش 
و خروج هیجانی سهامداران از بازار را فراهم آورد. وی با بیان 
اینکه اکنون در روزهایی قرار داریم که درحال نزدیک شدن 
به انتخابات ریاست جمهوری هستیم، افزود: باتوجه به اینکه 
انتخابات،  تاثیرگذار بر مسائل سیاسی و دیدگاه های اقتصادی 
هستند، این امر در بازار سرمایه مزیدبر علت شده است تا 
سهامداران احتیاط بیشتری را برای سرمایه گذاری در دستور 
کار قرار دهند، به همین دلیل به نظر می رسد معاملات بورس 

فعلا روزهای پررونقی را تجربه کند.

 واکنش به مذاکرات برجامی بورس 
را قرمز پوش کرد

آرمان ملی: با ابلاغیه وزارت صمت به گمرک 
مبنی بر اجرای کامل بندهای بودجه ۱۴۰۰ در 
زمینه تجارت خارجی معاون فنی گمرک در نامه ای 
واکنش نشان داده و تاکید کرده است درصورتی که 
مأخذ سود بازرگانی سال ۱۳۹۹ بر مبنای محاسبه 
سامانه مبادله الکترونیکی بانک مرکزی باشد با 
افزایش شدید حقوق ورودی و مالیات بر ارزش 
افزوده کالاها مواجه خواهد شد موضوعی که به 
نظر می رسد در تمامی بخشنامه های وزارت صمت 
قابل تسری بوده و غالبا این بخشنامه بدون رویکرد 
کارشناسانه و بررسی عواقب آن بر تولید ابلاغ 
می شوند. در متن نامه ارونقی معاون فنی گمرک 
ایران آمده است: بازگشت به نامه شمارۀ ۲۶۴۲۵ /۶۰ 
مورخ ۱۷ /۱ /۱۴۰۰  -که در پایان وقت اداری تاریخ 
۱۸ /۱ /۱۴۰۰ در دبیرخانه این حوزه معاونت ثبت و 
ارجاع شده است– موضوع ابلاغ تصویر نامه شماره 
۱۳۹۹ رئیس محترم  / ۱۲ ۱۵۸۱۸۸ مورخ ۲۸ /
جمهور منضم به قانون بودجه سال ۱۴۰۰، اعلام 
می کند: وفق مفاد جزء )۱( بند )و( تبصره )۷( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور، نرخ ارز محاسبه 
ارزش گمرکی کالاهای وارداتی به استثنای کالاهای 
اساسی، دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی در سال 

۱۴۰۰ در همه نمونه ها ازجمله محاسبه حقوق 
ورودی، براساس برابری نرخ ارز اعلام شده بانک 
مرکزی نرخ سامانه مبادله الکترونیکی )ای.تی.اس( 
در روز اظهار و مطابق ماده )۱۴( قانون امور گمرکی 
اعلام شده است. همچنین مطابق مفاد جزء )۲( 
بند )و( تبصرۀ )۷( قانون مذکور، در سال ۱۴۰۰ 
نرخ چهاردرصد )%۴( حقوق گمرکی مذکور در 
۱( قانون امور گمرکی برای  صدر بند )د( ماده )
کالاهای اساسی، دارو، تجهیزات و ملزومات مصرفی 
پزشکی و همچنین نهاده های کشاورزی و دامی به 
یک درصد )%۱( و برای سایر کالاها به دو درصد 
)%۲( ارزش گمرکی کالا تقلیل یافته است. البته 
در مفاد جزء )۳( بند )و( تبصرۀ ۷ قانون مارالذکر، 
تصریح شده است که در سال ۱۴۰۰ مبلغ ریالی 
حقوق ورودی کالاهای اساسی، دارو، تجهیزات و 
ملزومات مصرفی پزشکی و نهاده های کشاورزی 
و دامی نسبت به سال ۱۳۹۹ نباید افزایش یابد. 
باتوجه به اینکه وفق ابلاغیه آن دفتر، درحال حاضر 
باید برای محاسبه حقوق ورودی، مأخذ حقوق 
گمرکی مندرج در قانون بودجه ۱۴۰۰، مأخذ سود 
بازرگانی سال ۱۳۹۹ و مبنای محاسبه سامانه مبادله 
الکترونیکی )ETS( بانک مرکزی، ملاک عمل قرار 

گیرد، درصورت محاسبه به این روال ، حقوق ورودی و 
مالیات بر ارزش افزوده مربوط به کالاهای غیراساسی، 
خصوصاً در مورد نهاده های تولید )مواد اولیه، مواد 
واسطه ای، تجهیزات، اجزاء و قطعات، لوازم یدکی و 
ماشین آلات خطوط تولید( به شدت افزایش خواهد 
یافت. همچنین، به رغم اینکه وفق مفاد تبصره ۱ ماده 
۶ قانون امور گمرکی، »افزایش حقوق ورودی شامل 
کالاهای موجود در اماکن گمرکی نیست«؛ و نیز، 
به استناد ماده ۱۱ آیین نامه اجرائی قانون مقررات 
صادرات و واردات، کالاهایی که سود بازرگانی آنها 
به موجب جداول پیوست آیین نامه اجرائی قانون 
اخیرالذکر یا تصویب نامه های خاصی ازطرف دولت 
در جهت افزایش تغییر می یابد، درصورت انطباق با 
شرایط مذکور در ماده اشاره شده با رعایت مقررات 
قبل از افزایش سود بازرگانی ترخیص می شود، 
وضعیت شمول یا عدم شمول مواد اشاره شده برای 
کالاهای موجود در گمرکات یا ترخیص شده از 
ابتدای سال جاری نیز مشخص نیست. به هرحال 
باتوجه به مراتب بیان شده در فوق و ابهامات و تبعات 
آتی موجود در این زمینه، خواهشمند است دستور 
فرمایید نسبت به موضوع رسیدگی و از نتیجه 
اقدامات صورت پذیرفته این سازمان را مطلع فرمایید.

واکنش گمرک به ابلاغیه اجرای کامل بودجه 1400 ازسوی وزارت صمت نشان می دهد:

افزایش شدید حقوق ورودی کالاها 

   ایجاد واحد پول مشترک؛ راهکار کاهش وابستگی به دلار

 امکان پيگيری 
 حقوقی قراردادهای 

خرید هواپيما 

وزیــر راه و شهــرسازی از امکان 
پیگیری حقوقی قراردادهای خرید 
هواپیما از بویینگ که با خروج آمریکا 
از برجام متوقف مانده، خبر داد و گفت: 
بویینگ باید نسبت به قرارداد خود با 
)ایران ایر( پاسخگو باشد. محمد اسلامی 
درباره اینکه آیا شرکت های هواپیمایی 
ایرانی در سال جاری میلادی قرارداد 
خرید هواپیما با بویینگ را پیگیری 
کرده اند، گفت: ایران ایر و شرکت هایی 
که قرارداد داشته اند، به طور طبیعی، 
حقوقی دارند که طرف قرارداد باید 
نسبت به آن پاسخگو باشد. وی ادامه 
داد: اگر این شرکت ها قرارداد خود را 
پیگیری کرده باشند به لحاظ حقوقی 
کار درستی انجام داده اند. گفتنی 
است، پس از امضای برجام و اجرائی 
شدن این توافق بین المللی، ایران ایر 
اقدام به سفارش ۸۰فروند هواپیما از 
نوع  B۷۳۷مکس وB۷۷۷ از شرکت 
هواپیماسازی بویینگ کرد و موفق شد 
مجوز اوفک، دفتر کنترل سرمایه های 
خارجی که زیر نظر وزارت خزانه داری 
آمریکا فعالیت می کند را برای خرید 
این هواپیماها به دست آورد. اما با 
خروج آمریکا از برجام در دوره ترامپ 
و لغو مجوزهای اوفک، این قراردادها 

به حالت تعلیق درآمد.

اصلاح ضوابط 
زیست محيطی به نفع 

سرمایه گذاران 

معــاون طــرح و بــرنامه وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت باتاکیدبر 
اهمیت بهبــود فضــای کسب وکار 
در افزایش رونق تولید، از اصلاح ماده 
۳ مقررات و ضوابط استقرار واحدهای 
تولیدی، صنعتــی و معــدنــی در 
بخش ضوابط محیط زیستی به نفع 
سرمایه گذاران خبر داد. سعید زرندی 
گفت: براساس مقررات و ضوابط 
استقرار واحدهای تولیدی، صنعتی 
و معدنی، دستگاه های صادرکننده 
جواز تأسیس مکلف هستند در زمان 
صدور مجوز ساخت، توسعه، تغییر 
خط یا محل واحد، اصلاح و صدور 
پروانه بهره برداری این واحدها، از اداره 
کل محیط زیست استان مربوطه 
استعلام کنند. معاون طرح و برنامه 
وزارت صنعت در ادامه با یادآوری 
اینکه پیشتر ارزیابی زیست محیطی و 
زون بندی شهرک های صنعتی به تایید 
سازمان محیط زیست کشور رسیده 
است، تصریح  کرد: شرکت شهرک های 
صنعتی با توجه به زون بندی مورد 
تایید سازمان محیط زیست، زمین را 

به متقاضیان واگذار می کند.


